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MINDENT VITT A 2050-ES KLÍMACÉL A BRÜSSZELI UNIÓS CSÚCSON A GAZDASÁGI SZAKÚJSÁGÍRÓ SZERINT

A keleti tagokat sújtaná a fi nn büdzsé

Kiemelt témaként került az uniós vezetők év végi tanácskozásának napirendjére a klímasemlegesség

Egységesen elfogadhatatlan-
nak tartják a kelet-közép-eu-
rópai uniós országok, hogy 
kevesebb pénzt kapjanak a 
felzárkózást elősegítő kohé-
ziós forrásokból, valamint az 
agrártámogatásokból. Ebben a 
kérdésben a múlt heti brüsszeli 
EU-csúcson ugyanazon a vé-
leményen volt Klaus Johan nis 
román elnök és Orbán Viktor 
magyar miniszterelnök.

 » PATAKY ISTVÁN

K iemelt témaként került az 
uniós vezetők év végi tanács-
kozásának napirendjére a klí-

masemlegesség (az üvegházhatás 
gázkibocsátás felszámolása) 2050-es 
elérésének célja. Lengyelország kivé-
telével valamennyi uniós tagállam 
elkötelezte magát a végrehajtás mel-
lett. A vezetők megállapodtak, hogy 
jövő júniusban a jelenleginél több in-
formáció birtokában visszatérnek a 
lengyel jóváhagyás kérdésére. A csü-
törtök esti klímavita tétje azon három 
tagállam (Magyarország, Csehország 
és Lengyelország) jóváhagyásának 
a megszerzése volt, amely a júniusi 
EU-csúcson konkrét tények és infor-
mációk hiányában nem volt hajlan-
dó elkötelezni magát a 2050-es klí-
masemlegességi cél mellett.

Az uniós hírekre szakosodott 
Bruxinfo hírportál beszámolója 
szerint a három ország vezetője a 
zárókövetkeztetések szövegterveze-
tét több pontban is túlzottan általá-
nosnak tartotta, és úgy ítélte meg, 
hogy az nem veszi fi gyelembe kel-
lőképpen a terv megvalósításának 
igen magas költségeivel összefüggő 
aggodalmaikat. A három ország kö-
zül diplomáciai források szerint a 
lengyelek és a csehek helyezkedtek 
a legkeményebb álláspontra, ami 
azt az alaphelyzetet tükrözi, hogy 
e két ország számára jelenti talán 
a legnagyobb kihívást az alacsony 
szénkibocsátású gazdaságra való 
átállás. A trió érvelésének kiindu-
lópontja, hogy számítások szerint 
az alacsonyabb GDP-vel rendelkező 
tagállamoknak nagyjából három-
szor többe kerülne a klímasemle-
gességre való átállás menedzselé-
se. Orbán Viktor miniszterelnök az 
uniós csúcstalálkozót követően úgy 
értékelt, sikert értek el, mert meg-

teremtették az esélyt arra, hogy az 
ezután meghozandó klímavédelmi 
szabályok olyanok legyenek, hogy 
ne a szegényebb országok és ne a 
szegényebb emberek fi zessék meg a 
klímaváltozás elleni küzdelem árát.

A EU csúcsértekezletét „test-
közelből”, Brüsszelben követte 
Szajlai Csaba, a budapesti Figyelő 
című hetilap főszerkesztő-helyet-
tese. A gazdasági szakújságíró la-
punk megkeresésére elmondta, 
bár a csúcson a 2050-es klímacél és 
zöldmegállapodás mellett a 2021–
2027-re szóló közösségi büdzsé is 
terítéken szerepelt, gyakorlatilag 
minden maradt a régiben: tovább-
ra is hatályos a nagy vitákat kiváltó 
fi nn javaslat. „Gyakorlatilag min-
denki nyert, átmenetileg legalább-
is. Az Ursula von der Leyen európai 
bizottsági elnök által bejelentett 
2050-es klímacélra és zöldmegál-
lapodásra összességében minden 
tagállam – a lengyelek kivételével 
– az áldását adta, köszönhetően a 
javaslat rugalmasságának. Ugyan-
akkor még nem tudni, hogy mik is 
a százmilliárd eurós tételt kóstáló 
projekt részletei. Erre még tavaszig 
várni kell, akkora dolgozzák ki az 
Európai Bizottság szakértői. A cél: 
európai szinten erősen visszafogni 
a nagy, ipari kibocsátásokat, és az 
energiatermelést zöld útra terelni” 
– tájékoztatott Szajlai Csaba.

A 2021–2027-es közösségi bü-
dzséről szóló javaslatot – amely 
nagy vitákat váltott ki – a jelenlegi 

formájában aligha szavazzák meg 
a tagállamok. „Az Európai Unió 
Tanácsának soros elnöki tisztsé-
gét betöltő Finnország december 
elejére terjesztette be a javaslatát 
a költségvetésről. Ennek lényege, 
hogy a bruttó nemzeti jövedelem 
(GNI) 1,07 százalékában maximali-
zálná a tagállamok hozzájárulását. 
Vannak a koncepcióban olyan ele-
mek, amelyeket sem a keleti, sem 
pedig a nyugati tagállamok nem 
támogatnak. A kelet-közép-euró-
pai uniós országok kevesebb pénzt 
kapnának a kohéziós forrásokból, 
valamint az agrártámogatásokból 
is. Cseppet sem mellesleg, a fi nn 
javaslat azt is tartalmazza, hogy 
új és önálló forrásokat kell majd 
teremteni a közös költségvetés fi -
nanszírozásához” – foglalta össze 
a büdzsétervezet problémás ele-
meit a Figyelő főszerkesztő-helyet-
tese. Szajlai megemlítette, hogy 
brüsszeli források szerint belépett 
egy „váratlan” új elem is: a britek 
kilépésével az Egyesült Királyság 
gyakorlati uniós tagsága várható-
an nem fog megszűnni 2020 végén, 
amikor az átmeneti periódus véget 
ér, hanem egy-két évvel azt meg 
fogják hosszabbítani. „Mindez pe-
dig azt is jelenti, hogy a briteknek a 
következő két évben be kell fi zetni-
ük a hozzájárulásukat az EU közös 
kasszájába azért cserébe, hogy a 
közös piac és a vámunió tagjai ma-
radjanak” – tette hozzá a gazdasá-
gi szakújságíró.

 » A fi nn 
költségvetési 
javaslat szerint a 
kelet-közép-eu-
rópai uniós or-
szágok kevesebb 
pénzt kapnának 
a kohéziós forrá-
sokból, valamint 
az agrártámoga-
tásokból is. 
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Köszönet a román védelmi
minisztertől Magyarországnak
Nicolae Ciucă román védelmi mi-
niszter Zákonyi Botond bukaresti 
magyar nagykövettel egyeztetett 
a kétoldalú, regionális, NATO-n 
és EU-n belüli katonai együttmű-
ködés bővítéséről – tájékoztat 
a bukaresti tárca. A közlemény 
szerint a miniszter megköszönte a 
nagykövetnek Magyarország hoz-
zájárulását a NATO keleti szárnya 
biztonságának megerősítéséhez 
azáltal, hogy a magyar katonák 
részt vesznek a Románia területén 
működő parancsnoki és ellenőrzési 
struktúrákban. Ciucă és Zákonyi 
hangsúlyozta a politikai-katonai 
párbeszéd hasznosságát, valamint 
a két hadsereg közötti gyakorlati 
együttműködés folytatásának és 
megerősítésének fontosságát is.

Klaus Johannis a kisebbségek
védelmének harcosa?
Nagy Károly-díjjal tüntetik ki 
2020-ban Klaus Johannist. Jürgen 
Linden, a Nagy Károly-díj bizottsá-
gának elnöke a döntés bejelenté-
sére összehívott sajtókonferencián 
elmondta, a román államfő „az 
igazságosság, a kisebbségek és a 
kulturális sokszínűség védelmének 
nagy harcosa, és fontos közvetítő 
és hídépítő a kelet- és nyugat-eu-
rópai társadalmak között”. A 
legjelentősebb európai kitüntetés-
nek számító díjat 1950 óta évente 
ítéli oda Aachen városa azoknak a 
személyiségeknek, akik hozzájárul-
nak az európai egységhez vagy az 
európai országok közötti együttmű-
ködéshez. Tavaly Antonio Guterres 
ENSZ-főtitkár kapta a kitüntetést.
 
Johnson sietteti a Brexitet
Boris Johnson brit miniszterelnök 
a hétvégén megerősítette, még 
karácsony előtt ismét az alsóház 
elé kerül a brit EU-tagság megszű-
nésének feltételrendszerét rögzítő 
megállapodás – amelyet az előző 
parlament nem ratifi kált –, és a 
Brexit jelenleg érvényes január 31-i 
határnapján az Egyesült Királyság 
kilép az Unióból. A kormányfő a 
szigetországban csütörtökön tartott 
parlamenti választás eredményeit 
értékelve nyilatkozott, a kormány-
zó Konzervatív Párt a várakozá-
soknál jóval nagyobb, több mint 
három évtizede példátlan mértékű 
győzelmet aratott, és az eddigi 
kisebbségi kormányzás után ké-
nyelmes, 80 fős többséget szerzett 
az alsóházban. Johnson közölte: a 
konzervatív kormány „meghálálja 
a bizalmat”, ennek jeleként azon-
nal hozzákezd a Brexit-folyamat 
végigviteléhez. A választás után 
azonban azonnal ismét felizzott a 
konfl iktus a skót és a brit kormány 
között a skóciai függetlenségi nép-
szavazás ügyében. Nicola Sturgeon 
skót miniszterelnök közölte, John-
sonnak semmiféle felhatalmazása 
nincs, hogy Skóciát is kivigye az 
EU-ból, mivel a parlamenti válasz-
táson a skótok elsöprő többsége 
kinyilvánította, hogy az Unióban 
akar maradni. Sturgeon szerint kor-
mánya már a jövő héten megkezdi 
annak a jogi mechanizmusnak 
az előkészítését, amely az újabb 
skóciai függetlenségi népszavazás 
kiírásáról szóló döntés hatáskörét a 
skót parlamentre ruházza át.

 » R. SZ.

Románia számára rendkívül fontos, 
hogy az ország csatlakozzék a Visa 

Waiver-programhoz – közölte Bogdan 
Aurescu külügyminiszter az Egyesült 
Államok új bukaresti nagykövetével 
folytatott szombati megbeszélésén, 
amikor Adrian Zuckerman átadta 
megbízólevelét. Aurescu felidézte a 
két államfő, Klaus Johannis és Donald 
Trump közötti rendkívül jó viszonyt, 

illetve a két ország között létrejött 
stratégiai partneri szerződés pozitív 
hozadékait. Emlékeztetett: 2020-ban 
140 éve lesz, hogy a két ország felvette 
egymással a diplomáciai kapcsolatot. 
A tárcavezető hangsúlyozta, hogy Ro-
mánia továbbra is Washington meg-
bízható szövetségese, amely érintett 
és proaktív a fekete-tengeri térségben, 
és kiemelte az amerikai katonai jelen-
lét megerősítésének szükségességét 
Románia területén. A külügyminisz-

ter kifejtette azt is: Románia számára 
rendkívül fontos, hogy az ország csat-
lakozzék az amerikai vízummentességi 
programhoz. Adrian Zuckerman kifeje-
zésre juttatta elkötelezettségét a stra-
tégiai partnerség erőteljes fejlesztése 
mellett, és azt mondta: „Románia nem 
találhat jobb barátot az Egyesült Álla-
moknál”. Az új nagykövet egyébként 
civilben ügyvéd, tízéves volt, amikor 
családja Romániából a tengerentúlra 
emigrált, folyékonyan beszél románul.

Romániából származik az új amerikai nagykövet

 » Bukarest 
számára rend-
kívül fontos, 
hogy az ország 
csatlakozzék az 
amerikai ví-
zummentességi 
programhoz.




